
 
 

Abstract:  

      This study was conducted in the animal field of Agriculture College / Basra University from 

10/11/2019 to 10/2/2020, A total of 12 Arabi rams aged 1.5 and > 3.00 years (six rams each) were 

bought from the local markets (weighted 45 and 65 kg). Rams divided randomly into four groups (three 

rams each) and were placed in a semi-shaded pens dimensions (4 x 2) M. Before the start of the 

experiment, rams were dosed pomegranate peels two weeks as introductory period by a gelatin capsule 

with a high ability to not be analyzed orally, according to the following experimental treatments. Rams 

aged 1.5 years were divided into two groups (3 rams each), one group with no pomegranate peels and the 

other was dosed with 100 gm / day. Rams aged > 3 years were divided and dosed as the rams aged 1.5 

years.  Ten days after the experiment began, blood samples were taken, as well as semen was collected 

from rams and repeated every ten days until the end of the experiment. The results showed that 

pomegranate peels significantly increased the concentrations of FSH, LH and Testosterone hormones of 

rams aged 1.5 and > 3 years.  Cholesterol and triglycerides were significantly lowered by the dose of 

pomegranate peels. 
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بعض المعاٌٍش الكٍمىحٍىٌة والهشمىوٍة لزكىس الكباش العشابٍةتأثٍش استخذام قشىس الشمان على   

 

رٌاب دخٍىة ساضً 
1

خلف عبذالشصاق حسه الششذي و  
2

 

1
انعشاق –اندايعت انخمُيت اندُىبيت  –انًعهذ انخمُي انشطشة  -لسى حمُياث الاَخاج انحيىاَي    

2 
 انعشاق -خايعت انبصشة  –كهيت انضساعت  –انحيىاَي لسى الاَخاج 

 انخلاصت

، 10/2/2020ونغايت  10/11/2012هزِ انذساست في انحمم انحيىاَي نكهيت انضساعت / خايعت انبصشة خلال انفخشة يٍ أخشيج 

 65-45سُت )سخت كباش نكم يُهًا( يٍ الأسىاق انًحهيت بىصٌ يخشاوذ بيٍ )  3.00 و< 1.5كبشاً عشبياً بعًش  12حيث حى ششاء 

كدى(. لسًج انكباش عشىائياً إنً أسبع يدًىعاث )ثلاثت كباش في كم يدًىعت( وحىضع في الفاص أبعادها  3.00± كدى 

بىعيٍ بىاسطت كبسىنت خيلاحيُيت راث لذسة ( و. لبم انبذء بانخدشبت حى حدشيع انكباش بمشىس انشياٌ كفخشة حًهيذيت نًذة أس2×4)

 3سُت إنً يدًىعخيٍ ) 1.5عانيت عهً عذو انخحهيم عٍ طشيك انفى ورنك حسب انًعايلاث انخدشيبيت انخانيت. حى حمسيى انكباش بعًش 

ًت سُىاث يمس 3غى. انكباش بعًش أكبش يٍ  100كباش نكم يُهًا(، يدًىعت بذوٌ لشىس انشياٌ وخشعج الأخشي بدشعت 
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